
علیرضا معتمدی نویســنده و کارگردان ســینما و عضو هیأت 
انتخاب بخش داستانی چهل ویکمین جشنواره بین المللی فیلم کوتاه 
تهران درباره کیفیت فیلم های این دوره از جشنواره گفت: طی دو سه 
سال اخیر فیلم های کوتاه زیادی دیده ام. از کارگاه ها گرفته تا دوره ای 
که در ایســفا داوری می کردم. به  نظر اصولا در چند سال گذشته 
سینمای کوتاه ما روند رو به جلویی داشته است. البته این نکته هم 
هست که به  نظر می رسد بیشتر فیلم های کوتاه ما شبیه فیلم های 
بلندی شده اند که زمان کوتاه تری دارند و این فی نفسه برای یک فیلم  

کوتاه نقطه ضعف است.
وی افزود: در دو سه سال اخیر اما فیلم هایی را شاهد هستیم که 
قائم به ذات سینمای کوتاه هســتند. ایده و پرداختی دارند که در 
یک مدت زمانی تعریف  شده آن را به تصویر درآورده اند. خلاقیت 
عنصر بسیار مهمی در فیلم کوتاه است و در این سال ها بیشتر شاهد 
فیلم های خلاقانه با فضا سازی های متفاوت هستیم. تنوع ژانری هم 

در فیلم ها بسیار قابل  توجه شده است.
معتمدی در ادامه درباره طرح برخی انتقادات نسبت به حضور 
بازیگران چهره در فیلم های کوتاه هم گفت: بالاخره بچه های فیلم  
کوتاه می خواهند فیلم شان دیده شــود و من این دغدغه آن ها را 
درک می کنم. بازیگران مطرح علاوه  بر توان اجرایی و آورده ای که 
به  لحاظ تخصصی می توانند برای یک فیلم داشته باشند، به هر حال 
تبدیل به ویترین یک فیلم هم می شوند و طبیعی است که فیلمساز 
علاقه داشته باشد فیلمش به واسطه چنین ویترینی بهتر دیده شود. 
این بازیگران، اگر در جای خودشان هم مورد استفاده قرار بگیرند، 
طبیعتا ایرادی به آن وارد نیست اما شخصا فکر می کنم فیلم هایی 
که تجربی تر هســتند و به  دنبال کارهای تازه می گردند باید سراغ 
بازیگرانی بروند که به  دنبال کســب جایگاه هستند و انگیزه دارند 

برای خودشان اعتباری را به دست بیاورند.
کارگردان »چرا گریه نمی کنی؟« دربــاره مضامین پر تکرار در 
جریان تولید سینمای کوتاه، توضیح داد: فیلمسازانی که دست روی 
ایده ای می گذارند که پیش تر درباره اش چیزی دیده یا شنیده اند، 

شــاید اجرای خوبی هم داشته باشــند، اما از نگاه من فیلمسازان 
پرتلاشی نیســتند. در همین فیلم های امسال تم های مشترکی را 
شاهد بودیم که شــاید ۶ الی 7 نمونه از آن ها به دست مان رسیده 
بود. مثلا کاراکتر مرده شوری که با جنازه ای مواجه می شد و در یک 
فرآیندی، ناگهان مرده زنده می شد. این ایده در چند فیلم تکرار شده 
بود که اتفاقا دو تای آن ها فیلم های بدی هم نبودند. در مواجهه با 
فیلم اول هم خیلی از این ایده خوشم آمد و امتیاز خوبی هم دادم، 

بعد اما دیدم چقدر این ایده و قصه تکرار شده است!
وی افزود: صرف اجرای خوب، برای خوب بودن یک فیلم کافی 
نیست. مهمترین معیار من برای امتیاز دادن به یک فیلم، خلاقیت 
بود. زاویه نگاه فیلمساز نسبت به سوژ ه اش هم بسیار برای من واجد 
اهمیت بود. ایده ای که شــاید در 40 درصد فیلم ها ردپایش وجود 
داشت، این بود که قصه از نقطه ای آغاز می شد و بعد از یک پیچش 
روایی، متوجه می شدیم کاراکتری که دنبالش بوده ایم، خود همین 
کاراکتر جستجوگر است. این »خود بودن« مدام در فیلم ها تکرار 
می شد و برای من تبدیل به یک ایده تکراری شد. فیلم هایی از این 
دست متأسفانه در میان فیلم های متقاضی زیاد بودند و به  رغم آنکه 
برخی از آن ها اجرا و بازی های خوبی هم داشتند، اما شخصا ترجیحم 
به فیلم هایی بود که شاید کم  و کاستی هایی در اجرا داشتند اما تجربه 

جدیدی را پیش روی مخاطب می گذاشتند.
معتمدی با تأکید بر اینکه سیاست احیای ژانر در جشنواره فیلم 
 کوتاه تهران، منجر به یک ریل گذاری صحیح در سینمای کوتاه شده 
است گفت: معمولا در سینمای کوتاه فیلمسازان به  دنبال مد روز و 
یا سلایق جشنواره ها بودند و حتی در مقاطعی با موج اصغر فرهادی 
و سعید روستایی هم مواجه بودیم اما تنوع ژانر و حمایتی که انجمن 
سینمای جوانان از این رویکرد داشته است، به نظرم بستری برای 
ایجاد خلاقیت در فیلمسازی فراهم آورده است. در فیلم های همین 
امسال چند فیلم ژانر وحشت داشتیم و یا فیلم های کمدی خیلی 
خوبی را شاهد بودیم. برخی از این فیلم ها را حتی چند بار دیدم و 
واقعا فیلم های کمدی خنده داری بودند. انتخاب این سیاست، فکر 

درستی بوده و تا به امروز هم نتیجه خوشایندی را به همراه داشته 
است.

این عضو هیأت انتخاب جشــنواره چهل ویکم درباره مواجهه با 
اعتراض های احتمالی از سوی فیلمسازانی که آثارشان به جشنواره 
راه پیدا نکرده است هم گفت: طبیعتا فهرست فیلم های راه  یافته به 
جشنواره امسال، برآیند فکر و سلیقه یک گروه محدود است که من 
هم عضو آن هستم. اگر ترکیب دیگری می خواستند دست به انتخاب 
بزنند، شاید به ترکیب دیگری می رسیدند. نکته اصلی اما این است 
که بالاخره در ویترین هر رویدادی، محدودیتی به لحاظ کمی وجود 

دارد و نمی توانیم تا بی نهایت فیلم در یک جشنواره داشته باشیم.
وی تأکید کرد: جشنواره فیلم کوتاه تهران هم شورت لیستی دارد 
که به جشنواره فیلم فجر هم ارائه می شود و فکر می کنم فیلم های 
خوبی که دیده ایم، در آن شورت لیست همه شان حضور دارند که 
دایره گســترده تری از فیلم های راه یافته به جشنواره تهران را هم 
شامل می شود. ما همه فیلم ها را دیدیم و آن هایی که امتیاز بالایی 
داشتند و آن ها را دوست داشتیم در همین فهرست جای داده ایم. 

پای همه این انتخاب ها هم خواهیم ایستاد.
کارگردان فیلم سینمایی »رضا« درباره تخصیص بخش ویژه ای به 
»هوش مصنوعی« در جشنواره فیلم کوتاه تهران هم گفت: ما هنوز در 
گام های اولیه این مسیر هستیم اما اینکه چنین شاخه ای در جشنواره 
فیلم  کوتاه تهران به رسمیت شناخته شده است، باعث می شود در 
دوره های آینده، تولیدات بیشتر و جدی تری در این زمینه داشته 
باشیم. در همین دوره هم چند فیلم را دیدیم که از هوش مصنوعی 
استفاده کرده بودند اما بیشتر رویکرد تکنیکی داشت. زمانی هوش 
مصنوعی می تواند به سینمای ما کمک کند که بتوانیم با تکیه بر آن 
ایده  هایی که تا پیش  از این پرداختن به آن ها بسیار پرهزینه بوده را 
بتوانیم به اجرا درآوریم. حضور بخش ویژه ای برای این حوزه در یک 
جشنواره سینمایی رسمی، شروع خوبی برای این اتفاق است. چهل 
و یکمین جشــنواره بین المللی فیلم کوتاه تهران به دبیری مهدی 
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علیرضا معتمدی عضو هیأت انتخاب جشنواره فیلم کوتاه تهران:

معیار من برای امتیاز دادن به یک فیلم، خلاقیت بود


